

北京中医药大学学报

第32卷 第1期

2009年1月

目次

优秀临床人才策论

王清任调气活血组方思想的内涵及临床运用 徐远(5)

理论研究

关于五行的讨论 郝万山(8)

从五神脏理论探讨老年期痴呆的关键病机 侯小兵 金香兰 高芳等(12)

文献研究

《针灸甲乙经》“知”“纂”考 姜燕(15)

《伤寒论》“强几几”音义考辨 赵绍军(18)

博士之光

加味三拗汤平喘作用及对肺功能影响的实验研究 赵琰 屈会化 张晗睿等(21)

清心养神方药对应激大鼠心肌细胞凋亡的影响 肖延龄 马淑然 刘强等(25)

科技之窗

永久性前脑缺血大鼠海马 CA1 区脑源性神经营养因子及其受体 TrkB 蛋白表达水平的改变
..... 王晶 洪缨 甄诚等(30)

2型糖尿病心脑血管损害病络机制的研究 娄金丽 王谦 张允岭等(34)

健脾补肾解毒方对小鼠 Lewis 肺癌的抑制及 A549 细胞周期的影响 ... 曹勇 孟金成 夏清华等(38)

黄根醇提物对肝纤维化大鼠肝组织中 TGF- β_1 表达及 COLI、COLIII 水平的影响
..... 邓家刚 周程艳 郑作文(42)

金匱肾气丸调控豚鼠耳蜗 Corti 器细胞凋亡基因表达的研究 王枫 赵乌兰(45)

中医药实验研究

- 降糖明目汤对糖尿病小鼠视网膜促血管生成因子的影响 罗丽华 侯艳丽 卢清君等(47)
- 闲庭喷鼻粉剂对青霉素致病大鼠作用的实验研究 王 瑞 王苏会 闫 荟等(50)

中药化学

- RP-HPLC-PAD 法同时测定枸骨中熊果酸和齐墩果酸含量 邹盛勤 周 蓉 刘名权(53)
- RP-HPLC 法测定叶下珠中没食子酸、柯里拉京和鞣花酸的含量 袁永兵 张兰珍 郭亚健等(56)
- 半边莲中黄酮类化学成分研究 姜艳艳 石任兵 刘 斌等(59)

中药制剂

- FL-2 大孔吸附树脂对山楂总黄酮的分离纯化研究 张吉祥 白晓杰 周秋香等(62)

临床研究

- 针刺分娩镇痛的临床研究 杨咏梅 黄醒华 黄 涛(65)
- 生脉成骨胶囊治疗 SARS 后早期股骨头无菌性坏死的研究 张立革 黄宝祥 宫媛媛等(69)

消息

- 致读者、作者 (封二)
- 声明 (37,52,72)
- 《北京中医药大学学报》投稿须知 (I)

北京中医药大学学报

(月刊,1959年创刊)

ISSN 1006-2157

CN 11-3574/R

CODEN BZDXF5

第 32 卷第 1 期 2009 年 1 月

主管单位 中华人民共和国教育部

主办单位 北京中医药大学

主 编 王永炎

副主编 郑守曾 黄启福 靳 琦

常务副主编 李 岩

编辑出版 北京中医药大学学报编辑部

编辑部地址 北京市北三环东路 11 号

邮政编码 100029

联系电话 010-64287405

电子信箱 jbutcm@yahoo.com.cn

印刷单位 中国农业大学印刷厂

国内发行 北京报刊发行局

国内订阅 全国各地邮局

国外发行 中国国际图书贸易总公司

(北京 399 信箱)

邮发代号 国内 82-414

国外 M 734

国内售价 每册 6.00 元

广告经营许可证:京朝工商广字第 0143 号

责任编辑 尤海燕 英文编辑 郝 钰

**JOURNAL OF BEIJING UNIVERSITY OF
TRADITIONAL CHINESE MEDICINE**

Vol. 32 No. 1

Jan. 2009

CONTENTS

- Understanding on formula composing ideas of WANG Qing-ren about regulating qi and promoting blood circulation
..... *XU Yuan*(5)
- Discussion on Wu Xing *HAO Wan-shan*(8)
- Discussion on the key pathogenesis of dementia from the theory of wu-shen zang
..... *HOU Xiao-bing, JIN Xiang-lan, GAO Fang, et al.* (12)
- Textual research on“知”and“纂”in“Zhen Jiu Jia Yi Jing” *JIANG Yan*(15)
- Textual research on pronunciation and connotation of“强儿几”in“Shang Han Lun” ... *ZHAO Shao-jun*(18)
- Experimental study on the antiasthmatic effect and impact on pulmonary function of Jiaweisan' ao Decoction
..... *ZHAO Yan, QU Hui-hua, ZHANG Han-ri, et al.* (21)
- Effect of a formula for heart-clearing and spirit-nourishing on apoptosis of s cardiac muscle cells of rats with tress
..... *XIAO Yan-ling, MA Shu-ran, LIU Qiang, et al.* (25)
- Changes in expression levels of brain-derived neurotrophic factor and tyrosine kinase B receptor in hippocampal
CA1 region of rats with permanent forebrain ischemia
..... *WANG Jing, HONG Ying, ZHEN Cheng, et al.* (30)
- Study on the ill collaterals mechanism of heart and brain injury in type II diabetes
..... *LOU Jin-li, WANG Qian, ZHANG Yun-ling, et al.* (34)
- Effect of Jianpibushenjiedu Formula on mice Lewis lung carcinoma and cell cycle of A549 lung carcinoma cells
..... *CAO Yong, MENG Jin-cheng, XIA Qing-hua, et al.* (38)
- Effect of alcohol extract from *Prismatomeris tetrandra* on TGF- β_1 , COLI and COLIII in liver tissues of rats with
liver fibrosis *DENG Jia-gang, ZHOU Cheng-yan, ZHENG Zuo-wen, et al.* (42)
- Regulatory effect of Jingguishenqi Pills on apoptosis gene expression of Corti of cochlea in guinea pig
..... *WANG feng, ZHAO Wu-lan*(45)

- Influence of Jiangtangmingmu Decoction on vascular growth factors in the retinas of diabetic mouse
 *LUO Li-hua, HOU Yan-li, LU Qing-jun, et al.* (47)
- Effect of Xianting nasal spray on rats with epilepsy induced by penicillin
 *WANG Rui, WANG-Su-hui, YAN Hui, et al.* (50)
- Simultaneous determination of ursolic acid and oleanolic acid in *Ilex cornuta* Lindl. ex Paxt. by RP-HPLC
 with Photodiode Array Detector *ZOU Sheng-qin, ZHOU Rong, LIU Ming-quan* (53)
- Quantitative determination of gallic acid, corilagin and ellagic acid in *Phyllanthus Urinaria* by RP-HPLC
 *YUAN Yong-bing, ZHANG Lan-zhen, GUO Ya-jian, et al.* (56)
- Studies on chemical constituents of flavones from *Lobelia chinensis* Lour.
 *JIANG Yan-yan, SHI Ren-bing, LIU Bin, et al.* (59)
- Separation and purification of the total flavonoids in *Crataegus pinnatifida* Bge. with FL-2 macroporous
 adsorption resin *ZHANG Ji-xiang, BAI Xiao-jie, ZHOU Qiu-xiang, et al.* (62)
- Research on electro-acupuncture analgesia(EA) for labor
 *YANG Yong-mei, HUANG Xing-hua, HUANG Tao* (65)
- Study on Shengmaichenggu Capsules in treating patients with premature avascular necrosis of the femoral head
 (ANFH) after severe acute respiratory syndrome(SARS)
 *ZHANG Li-ping, HUANG Bao-xiang, GONG Yuan-yuan, et al.* (69)

**Journal of Beijing University of Traditional
 Chinese Medicine**

Monthly, Started in 1959

ISSN 1006-2157
 CN 11-3574/R
 CODEN BZDXF5

Vol. 32 No. 1 Jan. 2009

Responsible Institution: Ministry of Education of the People's
 Republic of China

Sponsor: Beijing University of Traditional Chinese Medicine

Chief Editor: WANG Yong-yan

Associate Chief Editors: ZHENG Shou-zeng, HUANG Qi-fu, JIN Qi

Executive Chief Editor: LI Yan

Edited and Published by: Editorial Department of Journal of
 Beijing University of Traditional Chinese Medicine

Address: 11 Beisanhuan Donglu, Beijing, China

Postcode: 100029

Tel: 8610-64287405

E-mail: jbutcm@yahoo.com.cn

Printer: Printing House of China Agriculture University

Domestic Distributor: Beijing Newspaper and Periodicals
 Distributing Bureau

Domestic Subscribing Offices: All local post offices of China

Overseas Distributed: China International Book Trading
 Corporation (P. O. Box 399, Beijing, China)

Code No.: Domestic: 82-414

Overseas: M 734

Domestic price: 6.00 RMB/copy